



The National Association of Vocation & Formation Directors (NAVFD)

June 2021

COURAGE AND HOPE IN UNCERTAIN TIMES COURAGE ET ESPOIR EN TEMPS INCERTAINS

Timothy Radcliffe, OP



On February 26-27, 2021, The Southdown Institute hosted a virtual workshop for formators,

Trail-Blazing Formation – Courage and

Hope in Uncertain Times.

Do Not Follow Where the Path May Lead, Go Instead Where There is No Path and Leave A Trail. (Ralph Waldo Emerson).

The following excerpts are from the keynote address given by Fr. Timothy Radcliffe, OP on February 27, 2021. We extend our thanks to Fr. Timothy for his permission to reprint his presentation text.

"I have time to look at just two things. The courage to break out of our bubbles, our echo chambers. And the hope nestling in our relative powerlessness."

"... we need the courage to delight in difference. Catholicism is rooted in the love of difference. It is fertile and fecund. Indeed, each of us owes his or her existence to the delicious difference between man and woman. Our Bible embraces the difference of the Old and New Testament; the New Testament holds together the differences between the four gospels, in an endless dialogue between them. Salvation is in the one who embodies, literally, the greatest difference imaginable, the Divine and the Human.

Les 26 et 27 février 2021, le Southdown Institute a organisé un atelier virtuel pour les formateurs,

Trail-Blazing Formation (Formation innovatrice) - Courage et Espoir en temps incertains.

Ne suivez pas où le chemin peut mener, Allez plutôt là où il n'y a pas de chemin et laissez une trace. (Ralph Waldo Emerson).

Les extraits suivants sont tirés du discours d'ouverture prononcé par le Père Timothy Radcliffe, OP, le 27 février 2021. Nous remercions le Père Timothy de nous avoir autorisés à reproduire le texte de sa présentation.

"J'ai le temps de me pencher sur deux choses seulement. Le courage de sortir de nos bulles, de nos chambres d'écho. Et l'espoir niché dans notre relative impuissance."

"...nous devons avoir le courage de nous réjouir de la différence. Le catholicisme est enraciné dans l'amour de la différence. Elle est fertile et féconde. En effet, chacun de nous doit son existence à la délicieuse différence entre l'homme et la femme. Notre Bible embrasse la différence de l'Ancien et du Nouveau Testament; le Nouveau Testament rassemble les différences entre les quatre évangiles, dans un dialogue sans fin entre eux. Le salut est ce qui incarne, littéralement, la plus grande différence imaginable, le Divin et l'Humain.

Mais si je m'ouvre à ceux dont les vues sont contraires aux miennes, est-ce que je ne risque pas de perdre le sens clair de ce

navfdco@gmail.com

www.vocations.ca
www.navfd.info/

on Facebook...
NAVFD

on Twitter...
@NAVFD2

But if I open myself to those whose views are antithetical to our own, might I not lose a clear sense of who I am? Might I not end up as a cushion which bears the imprint of the last person to sit on me? It is so much safer to know who one is by hating "them, those awful others, those birettas sporting Latin Mass lovers or those fierce bra burning feminists" or whom ever one loves to hate.

The paradox of Christian identity is that we discover it in letting go of any defensive identity..."

"Let's look very briefly at the conversation of Jesus with the Samaritan woman at the well. It is crazier than any conversation any of us are likely ever to have. It should not have happened at all.

Jesus' first words are: 'Give me a drink.' He is needy. We talk with menacing people. Each of us could name who they are for us. We do so because they have something that we need, though we may not know what. Bishop Pierre Claverie, the Dominican Algerian martyr, liked to say of his dialogue with Muslims, 'J'ai besoin de la vérité des autres.' I need other people's truth. The preacher accepts a drink at other people's wells.

The woman at the well does not even think that the conversation should be taking place at all! "How is it that you, a Jewish man, ask a drink from me, a woman of Samaria?" For Jews have no dealings with Samaritans.' She is not just a Samaritan woman, she is almost certainly marginal within her own community because of her immoral life. She is triply unsuitable for conversation.

But talk they do. The gulf between them is overcome by the most intense listening. Imagine them there, alone in the heat of midday, every sense stretched open. Alice Duer Miller said, "You can listen like a blank wall or like a splendid auditorium where every sound comes back fuller and richer."¹

Of course, we have profound convictions. We champion causes with enthusiasm and so we should. We adhere to truths and sometimes the other person is just plain wrong. Our causes do say something of who we are, but we are more than any cause. Paul believed passionately in justification by faith. It was at the heart of his Christian identity, but, he says, "To those under the law I became as one under the law (though I myself am not under the law) so that I might

que je suis? Ne vais-je pas finir par devenir comme un coussin qui porte l'empreinte de la dernière personne qui s'est assise dessus? Il est tellement plus sûr de savoir qui l'on est en détestant "eux, ces autres affreux, ces amoureux de la messe en latin portant des soutanes ou ces féministes féroces brûlant des soutien-gorge" ou quiconque on aime détester. Le paradoxe de l'identité chrétienne est que nous la découvrons en lâchant toute identité défensive."

"Regardons très brièvement la conversation de Jésus avec la Samaritaine au puits. C'est un échange plus fou que n'importe quelle conversation que n'importe lequel d'entre nous est susceptible d'avoir un jour. Cela n'aurait pas dû avoir lieu du tout.

Les premiers mots de Jésus sont: "Donne-moi à boire." Il est dans le besoin. Nous parlons avec des personnes menaçantes. Chacun de nous pourrait nommer qui ils sont pour nous. Nous le faisons parce qu'ils ont quelque chose dont nous avons besoin, même si nous ne savons pas quoi. L'évêque Pierre Claverie, martyr dominicain algérien, aimait dire de son dialogue avec les musulmans: "J'ai besoin de la vérité des autres." Le prédicateur accepte de boire au puits des autres.

La femme au puits ne pense même pas que la conversation devrait avoir lieu! "Comment se fait-il que toi, un homme juif, tu demandes à boire à moi, une femme de Samarie?" Car les Juifs n'ont pas affaire aux Samaritains. Elle n'est pas seulement une femme samaritaine, elle est presque certainement marginale au sein de sa propre communauté à cause de sa vie immorale. Elle est triplement inadaptée à la conversation.

Mais ils discutent. Le fossé qui les sépare est comblé par l'écoute la plus intense. Imaginez-les là, seuls dans la chaleur de midi, tous les sens ouverts. Alice Duer Miller a dit: "Vous pouvez écouter comme un mur blanc ou comme un splendide auditorium où chaque son résonne plus complet et plus riche."¹

"Bien sûr, nous avons des convictions profondes. Nous défendons des causes avec enthousiasme, et c'est bien normal. Nous adhérons à des vérités et parfois l'autre personne a tout simplement tort. Nos causes disent quelque chose de ce que nous sommes, mais nous sommes plus que n'importe quelle cause. Paul croyait passionnément à la justification par la foi. C'était au cœur de son identité chrétienne, mais, dit-il, "Je me suis fait, pour ceux qui sont sous la loi, comme un homme

win those under the law." So, we are all just on the way to understanding who we are and so can open our being too difficult others. Aquinas loved to quote Aristotle: "the soul is in a sense all things."

"We are most truly our unique selves in letting go of the prickly identities which must be flaunted in other people's faces and defended with aggression. We are not hedgehogs! Who we are to be is yet to be discovered. As St. John says: Dear friends, now we are children of God, and what we will be has not yet been made known. But we know that when Christ appears, [a] we shall be like him, for we shall see him as he is. All who have this hope in him purify themselves, just as he is pure.' (1 John 3.2f)

Ongoing formation is that purification of identity, as we journey into the mystery of our vulnerable God in whom alone we find ourselves. This Johannine purification largely occurs through the tough art of conversation, especially with people with whom one would rather not talk at all."

"Which brings me neatly to the next big challenge in



formation. Covid has made us feel pretty helpless..."

"So, this tiny virus has put this image of ourselves in question! Not that we have become powerless and passive, but we Christians are

invited to have a renewed understanding of our role as servants of the Spirit. This is the key to Pope Francis' spirituality, letting in the unpredictable Spirit which blows where it will. He said: "I have the sense of being in someone else's hands, as though God were taking me by the hand."² Again: 'Prayer is an act of freedom but sometimes it emerges as an attempt at control, which is the same as wanting to control God."³

But what does this mean since Francis is hardly passive. He says that we must respect time rather than space. He says: "Giving priority to time means being concerned about initiating processes rather than possessing spaces." (EG 223). We dare to

sous la loi (bien que je ne sois pas moi-même sous la loi), afin de gagner ceux qui sont sous la loi," Ainsi, nous sommes tous sur le chemin de la compréhension de ce que nous sommes et nous pouvons donc ouvrir notre être aux autres difficiles. L'Aquinate aimait citer Aristote: "l'âme est en un sens toutes choses."

"C'est en lâchant les identités épineuses qui doivent être exhibées au visage des autres et défendues avec agressivité que nous sommes le plus véritablement notre moi unique. Nous ne sommes pas des hérissons! Ce que nous devons être reste à découvrir. Comme le dit saint Jean: "Chers amis, maintenant nous sommes enfants de Dieu, et ce que nous serons n'est pas encore connu. Mais nous savons que lorsque le Christ apparaîtra, nous serons semblables à lui, car nous le verrons tel qu'il est. Tous ceux qui ont cette espérance en lui se purifient, comme lui est pur." (1 Jean 3.2f)"

La formation permanente est cette purification de l'identité, alors que nous cheminons dans le mystère de notre Dieu vulnérable en qui seul nous nous trouvons. Cette purification johannique se produit en grande partie à travers l'art difficile de la conversation, en particulier avec les personnes avec lesquelles on préférerait ne pas parler du tout."

Ce qui m'amène au prochain grand défi de la formation. La Covid nous a fait nous sentir plutôt impuissants..."

Ce petit virus a donc remis en question cette image de nous-mêmes! Non pas que nous soyons devenus impuissants et passifs, mais nous, chrétiens, sommes invités à avoir une compréhension renouvelée de notre rôle de serviteurs de l'Esprit. C'est la clé de la spiritualité du Pape François, laisser entrer l'Esprit imprévisible qui souffle où il veut. Il a dit: "J'ai le sentiment d'être entre les mains de quelqu'un d'autre, comme si Dieu me prenait par la main."² Et encore : "La prière est un acte de liberté, mais parfois elle apparaît comme une tentative de contrôle, ce qui revient à vouloir contrôler Dieu."³

Mais qu'est-ce que cela signifie, puisque François n'est guère passif. Il dit que nous devons respecter le temps plutôt que l'espace. Il dit: "Donner la priorité au temps signifie se préoccuper d'initier des processus plutôt que de posséder des espaces." (EG 223). Nous osons lancer des projets sans savoir comment ils aboutiront. Lorsque saint François d'Assise a lancé sa bande errante de frères pauvres, il ne savait pas comment elle finirait. Il s'est lancé et s'est laissé surprendre. Très vite, les premiers

launch projects without knowing how they will end up. When St. Francis of Assisi started his wandering band of poor brothers, he did not know how they would end up. He started out and let himself be surprised. Pretty soon the early Franciscans got into a mess, and the Dominicans had to sort them out. That's what the Dominicans say anyway.

Courage and hope mean that we can begin things, start the ball rolling, not knowing what will happen. We trust the young to begin things we do not entirely understand, have a go, and not worry too much if ventures fail.

It says in the preface for Holy men and women: "You renew the Church in every age by raising up men and women outstanding in holiness." Even now there are young people who will renew the Church though we might not spot them. Alisdair MacIntyre, another Canadian philosopher, said that the West needed a new St. Benedict. He is probably around already. Hope means being confident that the Lord will send us men and women who will do startlingly things, and who may want to go in directions that we do not especially want. Teresa of Avila wrote at the end of her long and busy life, "It is we who have begun the work; it is up to those who follow to keep on beginning."⁴

The beginners may not always be easy people. As a Dominican I must ask myself: Would we welcome someone like St. Catherine of Siena who boldly denounced the Roman Curia and ticked off the Pope? Or Thomas Aquinas who was eager to read all sorts of works by dubious pagans and Jews and Muslims? Or St. Martin de Porres who defied the Prior and actually brought lepers into the community including one in his bed. When the Prior accused him of disobedience, he said that compassion was more important than obedience and still was canonized. Or Yves Congar who rubbed up Rome the wrong way and got exiled to England, poor chap.

Steve Jobs, cofounder of Apple, wrote: "Here's to the crazy ones. The misfits. The rebels. The troublemakers. The round pegs in the square holes. The ones who see things differently..... Because they change things. They push the human race forward. And while some may see them as the crazy ones, we see genius. Because the people who are crazy enough to think they can change the world, are the ones who do."

Franciscains se sont retrouvés dans le pétrin et les Dominicains ont dû les rescaper. C'est en tout cas ce que disent les Dominicains.

Le courage et l'espoir signifient que nous pouvons commencer des choses, lancer le bal, sans savoir ce qui va se passer. Nous faisons confiance aux jeunes pour commencer des choses que nous ne comprenons pas entièrement, pour essayer, sans trop nous inquiéter si les initiatives échouent.

Il est dit dans la préface pour les Saints et Saintes: "Tu renouvelles l'Église à chaque époque en suscitant des hommes et des femmes remarquables par leur sainteté". Aujourd'hui encore, il y a des jeunes qui vont renouveler l'Église, même si nous ne les repérons pas. Alisdair MacIntyre, un autre philosophe canadien, a déclaré que l'Occident avait besoin d'un nouveau saint Benoît. Il est probablement déjà là. L'espérance, c'est avoir confiance que le Seigneur nous enverra des hommes et des femmes qui feront des choses originales, et qui voudront peut-être aller dans des directions que nous ne souhaitons pas spécialement. Thérèse d'Avila écrivait, à la fin de sa longue vie bien remplie: "C'est nous qui avons commencé l'œuvre; c'est à ceux qui suivent de continuer à commencer."⁴

Les débutants ne sont pas toujours des personnes faciles. En tant que dominicain, je dois me demander: accueillerions-nous quelqu'un comme Sainte Catherine de Sienne, qui a hardiment dénoncé la Curie romaine et contrarié le Pape? Ou Thomas d'Aquin, qui était avide de lire toutes sortes d'œuvres de païens, de juifs et de musulmans douteux? Ou encore St. Martin de Porres qui défia le prieur et fit entrer des lépreux dans la communauté, dont un dans son lit. Lorsque le prieur l'a accusé de désobéissance, il a déclaré que la compassion était plus importante que l'obéissance et a quand même été canonisé. Ou Yves Congar, qui s'est mis Rome à dos et a été exilé en Angleterre, le pauvre.

Steve Jobs, cofondateur d'Apple, a écrit: "À la santé des fous. Des inadaptés. Des rebelles. Des fauteurs de troubles. Des ronds dans les trous carrés. Ceux qui voient les choses différemment.... Parce qu'ils changent les choses. Ils font avancer la race humaine. Et si certains les considèrent comme des fous, nous voyons du génie. Parce que les gens qui sont assez fous pour penser qu'ils peuvent changer le monde, sont ceux qui le font."

Hope means confidence in the young, letting them begin things. We hold our breath and see what happens. The student master of our Filipino Province, Dodoy Pedragosa, said that his policy was maximum freedom and maximum accountability: responsible freedom.

So, in this COVID world, I would stress the courage to converse. We must form people to engage in conversation with uncomfortable people, in the hope of learning from them, and healing the terrible divisions in our world and Church. We must dare not to care too much about who we are. God knows and He is not telling.... Yet!

And we must let in the unpredictable Spirit into our communal lives, and let the young surprise us. Will those in formation have the courage for this? Will their formatters? "

Reprinted with permission by Timothy Radcliffe, OP, March 2021.

1 Quoted by Gibson etc p.47

2 Valley 144

3 Valley 145

4 Quoted by McVey, Dialogue, p.55

L'espoir, c'est faire confiance aux jeunes, les laisser entreprendre. Nous retenons notre souffle et voyons ce qui se passe. L'élève maître de notre Province philippine, Dodoy Pedragosa, disait que sa politique était une liberté maximale et une responsabilité maximale: une liberté responsable.

Ainsi, dans ce monde COVID, j'insiste sur le courage de converser. Nous devons former les gens à engager la conversation avec des personnes inconfortables, dans l'espoir d'apprendre d'elles et de guérir les terribles divisions de notre monde et de notre Église. Nous devons oser ne pas trop nous soucier de qui nous sommes. Dieu le sait et il ne nous le dit pas... pour l'instant!

Et nous devons laisser entrer l'Esprit imprévisible dans nos vies communes, et laisser les jeunes nous surprendre. Ceux qui sont en formation auront-ils le courage de le faire? Et leurs formateurs? "

Réimprimé avec permission par Timothy Radcliffe, OP, mars 2021.

1 Cité par Gibson etc p.47

2 Valley 144

3 Valley 145

4 Cité par McVey, Dialogue, p.55



A trusted provider of psychological services and spiritual guidance to Clergy, Vowed Religious, Lay Pastoral Minister and the laity.

Assessments · Residential Treatment · Community Wellness · Consultation

Coming Soon...Residential Renewal Programs

18798 Old Yonge Street Holland Landing, ON L0N 0L1
905 727 4217 asministration@southdown.on.ca www.southdown.on.ca



Une agence connue et respectée qui offre des services psychologiques et des accompagnements spirituelles aux clergés, aux religieux et religieuses, aux laïcs engagés en pastoral.

Evaluations · Traitement Résidentiel · Communautaires de bien-être · Consultation

Nous aurons bientôt... Des programmes du renouvellement résidentiel

18798 Old Yonge Street Holland Landing, ON L0N 0L1
905 727 4217 asministration@southdown.on.ca www.southdown.on.ca

STRATEGIC PLANNING CONVERSATIONS/ CONVERSATIONS DE PLANIFICATION STRATÉGIQUE

Thank you to all who have participated in our strategic planning conversations over these past few months as we dream together about the potential and direction of NAVFD for the years ahead. Our consultants will be consolidating the notes from our rich conversations over the summer and in August/September will provide an overview of key areas for strategic thinking. From this we will develop a draft plan for consideration by the members and Board.

Merci à tous ceux et celles qui ont participé à nos conversations de planification stratégique au cours des derniers mois, alors que nous rêvions ensemble du potentiel et de la direction de la NAVFD pour les années à venir. Nos consultants consolideront les notes de nos riches conversations au cours de l'été et en août/ septembre, ils fourniront une vue d'ensemble des domaines clés pour la réflexion stratégique. À partir de là, nous élaborerons un projet de plan qui sera soumis à l'examen des membres et du conseil d'administration.



This newsletter will resume in September. In the meantime, all of us at NAVFD wish you a summer with some restful moments even in the midst of some very restless moments in our lives and world today.

PRESIDENT'S REPORT AGM/LE RAPPORT DE LA PRÉSIDENTE À L'AGA 2021



Mary Rowell, CSJ

A warm welcome to all the members of NAVFD and any visitors joining us for this meeting.

It is now my pleasure and privilege to present the President's Report.

Our last AGM was held on May 11, 2020 so this report highlights what has happened since then.

Expanded Board Membership

For some time existing Board members, supported by general membership, have determined that in order to better develop the vision of NAVFD to create a national culture of vocation that it was time to expand the Board to include members from various geographical regions and better reflecting a diversity of vocational expression rooted in Baptism.

This has been a real gift. We welcomed Sr. Josephine Badali of Toronto of the Congregation of Notre Dame, Sr. Michelle Garlinski of Winnipeg of the Sisters of the Holy Names of Jesus and Mary and a newer member of her community, a single woman Ms. Anne Walsh of St. John's, Newfoundland who is the Director of Partnership in Mission for the Redemptorist Conference of North America, Holy Cross priest Fr. Wilson Andrade of Toronto and Mr. Michael MacLean a married man who is a member of the chaplaincy team at St. Thomas More College at the University of Saskatchewan.

We are blessed to have retained Sr. Joanne O'Regan of the Sisters of St Martha of Antigonish and Brother Denis Claivaz of the Presentation Brothers who lives in Toronto. Then myself, a Sister of St. Joseph and I live in Cobourg, Ontario. Sr. Nancy Sullivan, a Sister of St. Joseph and our Executive Director participates in all our meetings.

Strategic Plan

It is a gift to have new vitality on the Board; members who bring fresh ideas and points of view which serves us well as we embark, this year, on a nine-month strategic planning process. We have engaged the services of Debbie Castle of People Development and Judy Johnson in Antigonish to guide us through this process. You will

Bienvenue. J'ai maintenant le plaisir et le privilège de vous présenter le rapport de la présidente.

Notre dernière AGA s'est tenue le 11 mai 2020, ce rapport met donc en lumière ce qui s'est passé depuis lors.

Élargissement de la composition du Conseil d'administration

Depuis un certain temps, les membres actuels du Conseil d'administration, soutenus par l'ensemble des membres, ont déterminé que pour mieux développer la vision de la NAVFD de créer une culture nationale de la vocation, il était temps d'élargir le Conseil d'administration afin d'inclure des membres de diverses régions géographiques et de mieux refléter une diversité d'expression vocationnelle enracinée dans le Baptême.

Cela a été un véritable cadeau. Nous avons accueilli Sœur Josephine Badali de Toronto de la Congrégation de Notre Dame, Sœur Michelle Garlinski de Winnipeg des Sœurs des Saints Noms de Jésus et de Marie et une nouvelle membre de sa communauté, une femme célibataire, Mme Anne Walsh de St John's, Terre-Neuve, qui est la directrice de Partnership in Mission pour la Conférence rédemptoriste d'Amérique du Nord; le père Wilson Andrade, prêtre de Sainte-Croix de Toronto, et M. Michael MacLean, un homme marié qui est membre de l'équipe d'aumônerie du St. Thomas More College de l'université de Saskatchewan.

Nous avons la chance d'avoir aussi Sœur Joanne O'Regan des Sœurs de Sainte Marthe d'Antigonish et Frère Denis Claivaz des Frères de la Présentation qui vit à Toronto. Ensuite, moi-même, une Sœur de St Joseph, et je vis à Cobourg, dans l'Ontario. Sœur Nancy Sullivan, une Sœur de Saint-Joseph et notre directrice exécutive participent à toutes nos réunions.

Plan stratégique

C'est un cadeau d'avoir une nouvelle vitalité au sein du Conseil ; des membres qui apportent des idées et des points de vue nouveaux qui nous servent bien alors que nous nous lançons, cette année, dans un processus de planification stratégique de neuf mois. Nous avons fait appel aux services de Debbie Castle, de People Development, et Judy Johnson à Antigonish, pour nous guider dans ce processus. Vous en entendrez parler davantage dans les mois à venir, alors que nous

be hearing more about it in the months ahead as we work together to clarify, refine and ponder how God's spirit is moving in NAVFD and to what we are being called today for tomorrow. To use the words of one of our keynote speakers at this conference, Margo Ritchie, we are asking, 'What is the next adjacent possibility?'

Partnerships

We value the many partners with whom we interact throughout the year of which I want to mention just a few. The National Religious Vocation Conference (NRVC) and the Religious Formation Conference (RFC) in the United States, are long-time friends and collaborators with NAVFD. Representatives of each of those organizations, Sr. Deborah Borneman, SS.C.M, Director of Mission Integration for NRVC and Sr. Ellen Dauwer, SC, Executive Director of RFC are with us here at our conference and we are so grateful for their presence and inspiration.

We also value our growing interconnection with the Canadian Religious Conference (CRC) whose Executive Director Fr. Alain Ambeault is with us at our conference. We share the vision of being united in a deep commitment to the unfolding of consecrated life and ever widening circles of partnership for a wider breadth of vocation culture in our country. Together we also value the importance of leadership engagement in vocation and formation ministries.

NAVFD is proud to be a partner with Canadian Catholic Campus Ministry (CCCM) as our organizations share the passion to foster a culture of vocation throughout Canada and beyond. CCCM is a national network of professional Catholic Campus ministers grounded in the tradition of the Roman Catholic Church and inspired by the vision of Vatican II.

In February 2021, we participated in the Southdown Institute Formation Workshop and webinar with speakers, Fr. Timothy Radcliffe, O.P. Mary Rowell, CSJ and Jesuit, Fr. Peter Bisson entitled, "Trail-Blazing Formation-Courage and Hope in Uncertain Times."

We are also looking forward to growing initiatives together with NRVC and Vocations Ireland beginning with a series of three international Webinars to be held this year. The first of these webinars will be presented on March 31 by Sr. Maria Cimperman,

travaillerons ensemble pour clarifier, affiner et réfléchir à la façon dont l'esprit de Dieu agit dans la NAVFD et à ce à quoi nous sommes appelés aujourd'hui pour demain. Pour reprendre les mots de l'un des principaux orateurs de cette conférence, Margo Ritchie, nous nous demandons: "Quelle est la prochaine possibilité adjacente ?

Partenariats

Nous apprécions les nombreux partenaires avec lesquels nous interagissons tout au long de l'année, dont je ne citerai que quelques-uns. La National Religious Vocation Conference (NRVC) et la Religious Formation Conference (RFC) aux États-Unis, sont des amis et des collaborateurs de longue date de la NAVFD. Des représentantes de chacune de ces organisations, Sœur Deborah Borneman, SS.C.M, directrice de l'intégration des missions pour la NRVC et Sœur Ellen Dauwer, SC, directrice exécutive de la RFC sont avec nous ici à notre conférence et nous leur sommes très reconnaissants de leur présence et de leur inspiration.

Nous apprécions également notre interconnexion croissante avec la Conférence religieuse canadienne (CRC) dont le directeur exécutif, le père Alain Ambeault, est avec nous à notre conférence. Nous partageons la vision d'être unis dans un engagement profond pour le développement de la vie consacrée et des cercles de partenariat toujours plus larges pour une culture des vocations plus étendue dans notre pays. Ensemble, nous apprécions également l'importance de l'engagement des dirigeants dans les ministères des vocations et de la formation.

La NAVFD est fière d'être un partenaire du Canadian Catholic Campus Ministry (CCCM), car nos organisations partagent la passion de promouvoir une culture des vocations au Canada et au-delà. Le CCCM est un réseau national de pasteurs catholiques professionnels sur les campus, fondé sur la tradition de l'Église catholique romaine et inspiré par la vision de Vatican II.

En février 2021, nous avons participé à l'atelier de formation et au webinaire de l'Institut Southdown avec les conférenciers, le père Timothy Radcliffe, O.P. Mary Rowell, CSJ et le jésuite Peter Bisson, intitulé "Trail-Blazing Formation - Courage and Hope in Uncertain Times" (Formation innovatrice - Courage et espoir en temps d'incertitude").

Nous nous réjouissons également de voir se multiplier les initiatives avec le NRVC et Vocations Ireland, en commençant par une série de trois webinaires

RSCJ, entitled, "Vocation Ministry: Encountering Jesus and Creating Communities of Hope." The second speaker for the series will be Sr. Nathalie Becquart, xav. newly appointed undersecretary for the Synod of Bishops and thus the first woman to be able to vote at Synod and a third yet to be confirmed webinar for the Fall will focus on the gifts of contemplative religious for our times of Covid and beyond.

Most importantly, I wish to express sincere thanks for the deep commitment, creative and hard work of our Board of Directors without whom none of these hope-filled developments would be possible. To Sr. Nancy Sullivan, Executive Director of NAVFD, our gratitude for her immense contributions and tireless commitment that keep us moving forward in hope and joy day-by-day, year after year. To all of you, members of NAVFD, for your trust and invaluable support, initiative, and contributions to the Association. Thank you always. In this year also special thanks go to Anne Walsh and to the remarkable conference planning committee in Newfoundland, who despite the disappointment of our having to cancel the in-person conference have gone on so wholeheartedly to prepare for us this wonderful on-line gathering. Words alone are inadequate to express our deep gratitude to you.

And so we move on always in hope as new life unfolds. Thank you all.

internationaux qui se tiendront cette année. Le premier de ces webinaires sera présenté le 31 mars par Sœur Maria Cimperman, RSCJ, intitulé "Ministère des vocations: Rencontre avec Jésus et création de communautés d'espérance" (Vocation Ministry: Encountering Jesus and Creating Communities of Hope"). La deuxième conférencière de la série sera Sœur Nathalie Becquart, xav. nouvellement nommée sous-secrétaire du Synode des évêques et donc la première femme à pouvoir voter au Synode. Un troisième webinaire, qui doit encore être confirmé pour l'automne, portera sur les dons des religieux contemplatifs pour notre époque de la Covid et au-delà.

Je tiens surtout à exprimer mes sincères remerciements pour le profond engagement, la créativité et le travail acharné de notre conseil d'administration sans lequel aucun de ces développements pleins d'espoir ne serait possible. À Sœur Nancy Sullivan, directrice exécutive de la NAVFD, notre gratitude pour ses immenses contributions et son engagement infatigable qui nous font avancer dans l'espoir et la joie, jour après jour, année après année. À vous tous font